

馮康侯 (1901–1983)

冯康侯，广东番禺（今广州）人。1901–1983。单名冯强、冯强，别署阿强、老冯、老康、康翁，又号糖斋、禺山，晚年患目疾，又署眇叟。书斋名号为可叵居、意在斯楼、九龙山斋、咫尺蓬莱馆。冯氏早年留学日本，攻读实用美术。1916年回国，曾任北平政府国务院印铸局技士、黄埔军校秘书。1931年赴香港创办《中兴报》。抗战时避地澳门，后返回广州任中华书局编辑。1949年迁居香港，先后任联合大学、香江大学、华侨大学教授，又出任香港商业电台「写正字读正音」节目主持人。创设广雅书学社、南天印社。他早年师从舅祖温其球学画，又从刘庆崧习六书及金石篆刻之学。治印受黟山派影响，又上追秦汉，下窥明清流派诸家，作品精巧而朴拙，平正而奇险。尝在联合书院与香港大学校外课程讲授篆刻，首开风气，为香港造就了许多篆刻艺术人材，并使黄土陵一派在香港扎下深根。辑有《冯康侯印谱》、《冯康侯书画印集》等。

FENG Kanghou (1901–1983)

Feng Kanghou (1901–1983), a native of Panyu (present-day Guangzhou), Guangdong, originally named Feng Qiang, took the literary names Aqiang, Laofeng, Laokang, Kangweng, Tangzhai, Yushan and Miaosou. His studio's names were Kepo ju, Yizaisi lou, Jiulong shanzhai and Zhichi penglai guan. Feng studied art in Japan, and after he returned to China in 1916, he worked as a technical officer at the Printing and Minting Bureau in Beijing and then a secretary at the Whampoa Military Academy in Guangzhou. He once founded the newspaper *Zhongxing bao* in Hong Kong in 1931. He became an editor at Zhonghua Bookstore in Guangzhou following a stay in Macao to escape war. Eventually, he settled in Hong Kong in 1949, making a living teaching in various tertiary institutions. Studying painting under his grand-uncle Wen Qiqiu and paleography, epigraphy and seal carving under Liu Liu'an, he was deeply influenced by the School of Yi Mountain of seal carving. Dainty but unaffected, balanced yet uniquely distinctive, his seal carving represents the borrowings from the Qin-Han tradition and various schools of seal carving in the Ming and Qing dynasties. Feng was the first to teach seal carving for the programmes in the United College and the University of Hong Kong's Department of Extra Mural Studies, nurturing many of the seal carvers in Hong Kong and forming a greater lineage of Huang Shiling. His works include *Feng Kanghou yinpu* and *Feng Kanghou shuhua yinji*.



C1994.0270

双龙逐珠钮方形四字朱文印

近现代（1949）

冯康侯

石

印文： 祖佑印信

尺寸： 纵：2 厘米
横：2 厘米
高：9.5 厘米

Square Seal with Four Characters Carved in Relief

Modern period (1949)

FENG Kanghou

Stone

Seal characters: Zuyou yinxin

Size: W: 2 cm
L: 2 cm
H: 9.5 cm